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domnilor deputati,

Aș vreà, ca unul ce sunt cel din urmă 
înscris la discuția la Mesaj, să pot aduce 
un element de animare, care să fie, 
pe de o parte un rezumat al discuțiunilor 
urmate Ia această tribună și, pe de altă 
parte, să fie și un crez al manifestărilor 
noastre, atunci când aproape toată gene 
rația tânără, prin reprezentanții ei a vor
bit delà această tribună.

D-Ior, aceasta a fost o zi așteptată de 
multă vreme, așteptată depe atunci când 
noi, cari am fost cadrele armatei națio
nale care a întregit neamul românesc, 
speram să vie ziua când și delà această 
tribună, adică prin lupta care vom 
duce o în timp de pace, să putem expune 
pricipiile călăuzitoare ale unei ordine 
noui de lucruri, crezul generației noastre, 
înfrățiți cum am fost, fără deosebire de 
politică, atunci când nevoile țării ne ehe-
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mau la apelul cel mare, abia astăzi unii 
dintre noi au putut să obție rând la cu
vânt. De aceea să nu vă mirați că în 
această discuțiune la Mesaj au trecut 
multe figuri înaintea d- voastre, figuri de 
oameni noui, cari astăzi intră în vieața 
publică și cari, pe măsură ce vor ști să 
câștige bătălia delà această tribună, se 
vor fixă mai departe în cadrele condu
cerii Statului român. Avem înaintea 
noastră înaintași, camarazi de arme, cum 
este d. ministru Mihalache, d. ministru 
de răsboi și mai toți ceilalți domni mi
niștrii, cari au fost în tranșee, alături de 
noi (aplause pe băncile majorității) și 
nu dorim, nu sperăm decât un sin
gur lucru : să continuăm noi opera 
înaltă pe care dânșii au început-o ca îna
intași, însă cot la cot cu noi în cele mai 
grele zile ale neamului românesc.

D-lor, in discuțiunea Adresei de răs
puns la Mesaj s’a văzut unanimitatea gru
părilor politice reprezentante în Parlament 
aplaudând atunci când a fost vorba de 
Dinastie, de armată și de politica ex
ternă.

S’a făcut însă critica Mesajului din 
alte puncte de vedere, în alte chestiuni 
amintite de Mesaj și cari aparțin progra
mului politic al partidului delà guvern.

S’a vorbit de mai multe ori delà a- 
ceastă tribună despre o eră nouă. 
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D. Pamfil Șeicaru anunță această eră 
nouă ca un deziderat al celor cari au 
purtat răsboiul. Noi cei carisuuntem înca
drați în rândurileunui partid politic, vom 
anunță această eră nouă prin programul 
acestui partid, care întrunește în momen
tul de față, aspirațiunile generațiilor ce 
au făcut răsboiul’și România-Mare, ale 
întregii populații din Vechiul-Regat și din 
toate provinciile alipite și, în acelaș timp, 
reprezintă o înjghebare sufletească care 
a unit laolaltă pe toți frații din toate 
ținuturile în jurul unui program politic 
și economic determinat și care este ziua 
de mâine a vieții țării românești.

In ce constă, d-lor, această eră nouă?
Mai întâiu, partidul nostru reprezintă o 

o vieață socială nouă ; vine ca exponent 
al politicii păturii celei mai numeroase, și 
mai interesante a țării romanești. Această 
pătură este țărănimea română ; suntem o 
țară care are la ba?a structurii ei so 
ciale țărănimea și guvernele trebuie să 
se ocupe de dezideratele clasei țărănești, 
deziderate în cari trebuie să se întru
nească și condițiunile politice ale aspira- 
țiunilor neamului românesc, pentru ca 
prin puterea politică pe care o încredin 
țează unui guvern, să se ajungă la rezol
varea, aspirațiilor de ordin economic ale 
țărănimii, întărind în acelaș timp prin 
tr’un conservatism luminat Statul națio
nal român.
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Al doilea punct al erei noni pe 
care o anunță guvernul nou, este că 
prin legile pe cari le prepară actual
mente, urmărește restituirea în patrimo
niul Statului a averilor publice — corner 
cializate sau »perimetrate« într’un mo l 
scandalos — (aplause pe băncile majo
rității) așa în cât țara să reintre în pose 
siunea averii ei, avere care să nu mai fie 
spoliată de acei cari până acum au înțeles 
să facă legi numai în interesul lor parti
cular și al instituțunilor pe cari le 
conduc.

Dacă nu ar fi decât aceste două pro
bleme în proiectul de Răspuns la Mesaj, 
dacă nu ar fi decât identificarea politicii 
guvernului cu aspirațiunile păturii celei 
mai numeroase din țara românească, 
dacă nu ar fi decât urmărirea restituirii 
averii publice, și prin activitatea aceasta 
numai eră nouă ar fi suficient de bine 
enunțată și sprijinită (Aplause pe băncile 
majorității).

Mai este, afară de aceasta, încă o ches
tiune care interesează într’un grad îna t 
țara, și care e-te problema morală a gene 
rațiunii noastre, ; roblemă pusă de guvtr 
nul actual și pe care o să am onoare sa 
o enunț în partea finală a discursului meu

Dar, d-lor, de ce guvernul trebuie să se 
ocupe în special de pătura țărănească? 
De ce trebuie să dea o amploare deosebită 
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legilor cu caracter agrar, cari trebuie să 
desvolte economisește țărănimea română?

D-lor deputați, țaranul român este o 
cantitate economică, care se închide în el 
îosuș. Țărănimea noastră este celula or
ganismului Statului român, care poate să 
trăiască prin propride sale mijloace, fie 
mai modeste sau mai desvoltate, fie mai 
slabe sau mai viguroase, după cum 
această celulă va fi ajutată sau nu, după 
cum această celulă va fi alimentată sau 
nu, cu tot ce este necesar viețuirii ei.

Ori, până acum, guvernele’ cari s’au 
ocupat (a noi de problema țărănească, au 
considerat această celulă de bază a Sta
tului român numai sub o singură latură. 
Dacă însă, forțate de împrejurări, parti
dele politice au rezolvat printr'o lege 
agrară chestiunea proprietății pământului, 
propr.etate care trebuia adusă în mâi- 
nele țărănești, această reformă nu a fost 
complet realizată, pentrucă s’a lăsat cu 
totul de o parte aceeace putea jdâ ovaldare 
economică acestei împroprietăriri țără
nești, prin darea mijloacelor de produe- 
țmne în mâna țărănimii, astfel ca dânsa 
să poată să devină, în adevăr, un factor 
creator în economia noastră națională.

Ori, tocmai aci este deosebirea funda
mentală care există între politie-a guver
nului actual și politicajguvernelor trecute.

D-lor, această chestiune nu se desbate 
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azi pentru prima oară in Parlamentul 
român ; ea a fost abordată în diverse fe
luri și sub diverse unghiuri și în Parla
mentele trecute.

Unele din guvernele trecute revendică 
pentru ele onoarea de a fi făcut reforma 
agrară și împroprietărirea țărănimii.

Eu nu discut aci greșelile prin cari a 
trecut această împroprietărire. Ceeace 
vrem este, să arătăm rolul și cum s’au 
prezentat partidele politice, față de a- 
ceasta problemă agrară fundamentală a 
Statului român.

Vrem să vedem dacă aceste partide, 
prinevoluțiunea istorică pe care au avut-o, 
mai sunt capabile sau nu să rezolve pro 
blema înstăririi celulei fundamentale a 
Statului român.

Dacă am cercetă evoluțiunea politică 
a partidului liberal, care pretinde și re
clamă paternitatea legii de împroprie
tărire, și dacă am reluă această evoluție, 
începând delà 1848, unde se pot fixă ori- 
ginele partidului liberal, vom vedeă cum 
că doctrina politică a acestui partid a 
fost rezumată în două mari principii : pe 
de o parte, în intenția de a crea o bur
ghezie românească în Statul român, în 
Vechiul Regat, care nu există ia acea 
epocă, și, pe de altă parte, de a anima un 
principiu național în jurul căruia să se 
ralieze, mai târziu, toate celelalte idei, in 
legătură cu realizarea idealului național.
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D ior, această tendință, această doc
trină a partidului liberal dea creia cu 
orice preț o burghezie, n’a fost realizată 
așă cum voiau—poate—ideologii parti
dului liberal. Pentru ce? Ar fi prea mult 
să desvolt întregul proces istoric, însă, 
acum la sfârșitul acestei evoluții, consta
tăm cum că parti iul liberal nimicind o 
stare de lucruri, care există în cuprinsul 
Vechiului Regat, a ajuns să creeze nu o 
burghezie românescă, ci o plutocrațic 
cointeresată în jurul unor industrii create 
în mod artificial și în jurul unor bănci, 
pe cari le sprijineau în special cu banul 
public, adică prin miîloacele de guvernare 
cari le stăteau la îndemână.

D. Panfil Șeicaru : Bănci așezate para
zitar.

D. Victor Cădere : Creații artificiale și 
parazitare ale vieții Statului român. 
(Aplause pe băncile majorității).

Pentru ca să ajungă ta acest lucru, 
partidul liberai și a creat un sistem apli
cat cu înverșunare delà răsboi încoace, 
care astăzi dă roade nefericite tocmai 
pentru dânsul ; alături, liberalii au avut 
la îndemână un proletariat intelectual, pe 
care l-au pus în serviciul lor, și subliniez 
cu această ocazie una din deosebirile care 
există între Vechiul-Regat și celelalte pro
vincii, anume tocmai crearea acestui pro 
letariat intelectual artificial în Vechiul-
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Begat, în scopul ca acei cari dețineau pu
ff rea economică și financiară să facă 
dmtr’însulunealta cuvântătoare a directi
velor pe cari Ie urmăreau ei cu politica 
economică. Intelectualul nouilor provincii 
nu a cunoscut aceasta umilire, decât cu 
prețui trădării.

Dar, mai mult, pentru ca să ajungă 
astăzi unde sunt, adică ca să ajungă un 
partid sclerotizat in propria lui evoluție, 
un partid care tot timpul a urmărit să 
ajungă să stăpânească toate mijloacele 
economice, n’a ezitat să confunde în mâna 
acelorași oameni puterea politică și diri 
guinea de bănci și de industrii, să gru
peze, prin urmare, în aceiaș persoană pe 
industriaș, pe capitalistul bancar și pe 
omul care deținea puterea politică, pentru 
ca să aservească adfel mereu băncii și in
dustriei, torțele naționale dirijate de un gu 
vern, care trebue să fie o putere națională, 
iar nici de cum o putere în serviciul in
tereselor individuale bancare sau indus 
tride. (Aplause pe băncile majorității) 

lată, care este greșila fundamentală a 
partidului liberal, iată cum evoluția ace
stui partid l-a dus în mod fatal là parali
zarea întregului sistem economici al țâ
rii, și îl face neapt pentru rezolvirea pro 
b eme'or economice rezultând din o nouă 
stare socială

Această politică nouă, pe care o anunță 



guvernul prin legile de restituire a averii 
publice în patrimoniul Statului și prm 
politica agrară, pe care o urmărește, nu 
poate fi rezolvată decât de către un partid 
politic, care este degajat de aceste păcate 
vechi, înțelegând necesitatea de a separa 
categoric puterea politică de toate acele 
interese particulare; aceasta numai parti
dul național-țărănesc o realizează în mod 
integral, pentrucă el nu este legat și nu este 
sclavul nici unei industrii determinate și 
nici a unei bănci anumite, ci este un par
tid independent, liber pe acțiunea lui, 
a lică este un partid politic în adevăr, iar 
nu un partid de afaceri, (Aplause pe băn
cile majorității).

D lor, astăzi, la sfârșitul unei evoluții, 
parii Iul liberal se găsește în contrazicere 
cu el însuș. Aș idori ca pentru viitorul 
acestui partid, contrazicerea aceasta să 
înceteze, căci după cum zice Charles Mau
rras, »caracteristica unei societăți necivili- 
zate este contrazicerea«. Ei bine, în 
ceeace privește partidul liberal, el este 
evident în contrazicere cu propria lin 
ființă, și trage consecințele unui sistem, 
pe care la practicat timp de 40 de ani,

D. Pamfil Șeicaru: Dar con-ecințe 
foarte bune.

D. Victor Cădere Dar partidul liberal, 
care a trecut și altă dată prin asemenea 
crize a încercat și a reușit să-și reno
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veze sistemele prin pomparea în rându
rile lui a elementelor zise »generoase«. 
Și nu e mult de atunci, poate sunt 30 de 
ani, decând din rândurile socialiștilor a 
luat pe unii dintre cei mai distinși luptă
tori și i-a făcut membri ai partidului libe
ral. Mă gândesc la doctorul Radovici și la 
generația lui Vasi e Morțun. Iar mai 
aproape de noi reformele anunțate de 
partidul național-liberal, dintre care 
cele mai importante au fost votul univer
sal și împroprietărirea, au fost concep 
täte și redactate de către d. Constantin 
Stere. Și mă întreb astăzi, cum poate evo- 
luâ mai departe partidul liberal, unde 
poate găsi forțele noui de cari are nevoie, 
ca să aspire mai departe la rezolvarea 
problemelor sociale și politice în această 
țară ? Mă gândeam adineauri, când ci
neva cita numele d-lui Gheorghe Brătianu; 
ași dori, colegului și camaradului de 
tranșee Gheorghe Brătianu, să se desfacă 
de metodele vechi și să intre în rân
durile generației de luptă, cu metode 
noui, și să se desfacă mai ales de cătușele 
intereselor particulare, pentru ca partidul 
liberal să devină un partid politic, iar nu 
un partid de afaceri. Dar mă tem că această 
misiune nu o va putea realiză și, atunci, văd 
ca viitor șef al partidului național-liberal 
pe doctorul Lupu, care la ultima guver
nare a dat o injecție acestui istoric partid 
național-liberal. (Ilaritate).
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îmi pare rău că nu pot dà mai multă 
extindere acestei scurte priviri asupra po
liticei interioare la noi. Ași dori să spun 
câteva cuvinte asupra politicei externe, 
pentrucă politica externă iarăși face parte 
din unul dintre apanagiile mereu enun
țate ca ale partidului national-liberal. Dar 
daca cineva ar examinâ tratatele noastre 
externe, începând cu trata'ele de pace 
cari au fixat fruntariile României, vom 
observă un fenomen care este ciudat, din 
punctul de vedere al pretențiilor parti
dului național liberal, anume că nici 
unul din tratatele de pace, nici una din 
convențiunile noastre de alianță cu Mica 
înțelegere, cu Polonia, cu Franța, cu 
Italia, in timpul din urmă, nu sunt sem
nate de vreunul din membrii partidului 
național liberal. Cum explicați d voastre 
acest lucru ? Faptul se datorește împre
jurării că acest partid, mai ales dea 
răsboi încoace, dominat de o ideie fixă, 
de o ideie care era șt economică și poli
tică, aceia a evoluțiumi »prin noi înși-ne«, 
în totdeauna a ezitat în fața hotărîriior 
definitive ca să se angajeze cu semnătura 
clnar acolo unde insăș forța lucrurilor 
împingeă țara românească spre o solu- 
țiune. Și d lor, acesta este unul din relele 
de cari suferim actualmente.
' La conferința de pace, România s’a 
prezentat ca o țară pe a cărei soartă se 
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făceau cele mai frumoase iluziunî ; se dâ 
României, în deosebire de ce se petreceâ 
cu Regatul Vechiu, un rol independent de 
libertate de mișcare în problemele ex
terne ; i se dădea acestei țări noui, care 
eră în plină ascendență, toată încrederea 
areopagului mare delà Paris Și, în locui 
acestei încrederi, prin care puteam să 
fixăm pentru totdeauna poziția noastră 
de Stat independent, poziție care însă 
trebuiă să se menție, afirmând, în mod 
constant ceeace vrem, — nu pentru un 
an sau o zi, ci pentru o serie întreagă de 
am, — când trebuiâ să trasăm, pe bază 
de doctrină, politica noastră externă, în 
loc de aceasta s’a preferat să seducă o po
litică de fapte, delà zi la zi, care ne-a în- 
genunchiat de așâ natură, încât dintr’un 
Stat care putea avea o politică indepen
dentă șl de directivă în această parte a 
Orientului, am fost tratați ca și înainte 
de răsboi ca un Stat de remorcă. Am fost 
remorcați de alții, ca să ajungem la re
zultatul la care am ajuns.

Atunci, mă întreb : de ce și în politica, 
externă, partidele cari au fost înaintea 
noastră la cârmă au această dorință de 
monopol, care nu este prin nimic justifi
cată? Nu este prin nimic justificată, 
pentrucă delà actele diplomatice înce
pute la Londra, când ministru de externe 
era d. Alexandru Vaida-Voevod, nu cu
nosc de atunci alte evenimente cari să 
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aibă importanta unei manifestări de in
dependență în acțiunea diplomatică a 
țării, pe care a putut-o reprezenta acest 
român ardelean, care eră și prim-minis- 
tru al țării românești. După aceia, mai 
toate actele cari au urmat au fost conse
cințele atitudinii d-lui Vaida-Voevod. În
suși bazele Micei Antante au fost arun
cate tot la Londra. Și atunci, din cauze 
meschine, s’a scăpat una din ocaziile rari 
ale fixării evenimentelor.

In rândul trecut, în unul din discursu- 
I ile Ia Mesaj, s’a discutat chestiunea ra
porturilor noastre cu Rusia sovietică 
Dacă acele raporturi ar fi fost așezate așa 
cum vedeă prim ministru al României 
de atunci, d. Vaida-Voevod, astăzi nu s’ar 
mai pune această întrebare, care este 
destul de anevoioasă din anumite puncte 
de vedere. (Aprobări, aplause pe băncile 
majorității).

Dacă chestiunea s’ar fi tratat atunci, 
delà Stat la Stat, delà Stat independent 
care are o directivă politică, la alt Stat 
independent, am fi astăzi în poziție de 
a domină situația din Orient mai mult 
decât după zece ani de evoluțiuni, ezitări 
și schimbări.

Atunci vă întreb : dacă nici in politica 
externă directivele nu s’au putut dă de 
către partidele politice, cari ne-au prece
dat aci, ce merit au ele în toată această 
situațiune ?
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Și noi vom aveâ de afirmat în ches
tiuni externe cuvântul unui guvern, care 
știe ce vreâ, pentrucă nici în pobtica 
externă nu se poate vorbi cu autori
tate, decât, dacă guvernul respectiv are 
asigurat sprijinul națiunii întregi (Aplause 
pe băncile majorității-

Alegerile libere, prin cari am fost aduși 
aici, dau această asigurare partidului 
național-țărăne’C și, prinurmare, guvernul 
poate să vorbească cu toată autoritatea în 
politica externă, întărind sistemul de ali
anțe în care ne mișcăm și terminând liti
giile încă nerezolvate. (Aplause pe băn
cile majorității).

D-lor deputați, vin acum ia latura mo
rală a chestiunii și cu aceasta voiu termina

Etica »erei noui« rezultă din exami
narea raporturilor cari au putut să existe 
între partidele politice propriu zise din 
vechiul regat șt între partidele foste re
gionale, sau mai exact, între provinciile 
noui și Vechiul Regat.

D-lor deputați, în această privință nu 
că ași puteâ voibi cu mai multă compe
tentă de cât alții, dar cel puțin am o ex
periență proprie, ca unui ce fiind din ve
chiul regat, am trăit în mijlocul ardele
nilor, deci pot să vorbesc cu mai multă 
cunoștință de cauză în această chestiune, 
cel puțin în ceiace privește provincia 
transcarpatină.
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D-lor, repet formula ca sä v’o aduc 
aminte : »partidul national liberal este 
monopolizatorul naționalismului integral, 
nici o chestiune nu s’a putut ri lica,. fără 
să se agite apanajul naționalismului par
tidului liberal«.

Pentru ce ? oare prin faptul că liberalii 
au condus țara in vremea răsboiului și 
că au fost la conferința de pace? Ori 
pentru faptul că dumnealor numai din 
singura dorință de a acapara, publicau în 
toate părțile, că tot ce este național este 
apanajul partidului național-liberal ?

D-lor, vă rog să amintim întrucâtva 
evenimentele istorice, cari au precedat 
formarea României noui. Aparținea Ve
chiului Regat să decidă intrai ea in răsboi 
a României și să se angajeze într’o di
recțiune determinată ; dar mă întreb 
dacă alături de această directivă, pe care 
a luat-o Vechiul Regat, nu era necesar 
să se asocieze și politica provincii'or ali
pite? Și aci vreau să vă amintesc anu
mite evenimente, asupra cărora s’a tre
cut cu vederea, mai ales din modestia 
oamenilor cari au participat la ele, vreau 
să vorbesc de un eveniment petrecut la 
Viena, in primăvara anului 1915, atunci 
când Vechiul Regat nu era angajat în 
răsboi și când puterile centrale, victo
rioase pe frontul de est, urmăreau să 
atragă în politica lor și pe reprezentanții 
românilor din Transilvania.



In aceste împrejurări, Erzbefger a fost 
trimis de împăratul Wilhelm al IHea 
să ia legătură cu conducătorii româ
nilor din Ardeal, cu d nii Maniu, Popo
vici și Goldiș, cu cari s’a și întâlnit la 
Viena, in casa princepetui de Lichtendem.

Care era scopul acestei întreve teri ? 
Anume că, dacă s’ar fi recunoscut ro
mânilor din Transilvania anumite avan
taje, conducătorii poporului român din 
Ardeal să subscrie la scopuri.e răsboiului 
purtat de Puterile Centrale.

Vă întreb dacă acest moment nu era 
determinant nu numai pentru vieața Ar
dealului ci pentru tot neamul românesc.

Ei bine I In răspunsul care s’a cerut 
d-lui Iuliu Maniu, atunci când se deci
dea soarta românilor din provinciile ce 
urmau să se integreze odată Statului 
român, era vorba dacă directive'e poli
tice ale conducătorilor puteau să se se
pare, în acele momente foarte grave, de 
aspirațiile firești ale Neamului Românesc !

Și atunci d. Iuliu Maniu a răspuns 
d-lui Erzberger, că in ceeace privește di
rectivele naționale a'e politicei viitoare 
ale neamului românesc, politica aparține 
fratelui cel mai mare, care în familia 
românească era Vechiul Regat ; prin ur
mare aceasta înseamnă desolidarizarea 
totală de pontica Puterilor Centrale și 
alălurcrer la scopurile politicei urmărit» 
de Vechiul Hegat. (A; lause prelungit» pe 
banei e majorității).
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Nu mai «pun că, drept urmare a acestei 
chestiuni, șeful partidului național din 
Ardeal a fost imediat mobilizat și trimis 
pe front, ca și cum aceasta ár fi fost 
vreo pedeapsă pentru atitudi nea sa demnă, 
națională du’ă pentru apărarea neamului,

D-lor depulați, ași puteâ să amintesc 
mai multe evenimente in scurtul meu 
expozeu; este anul 1918 cu întrunirea 
delà Arad, prezidată de d. Ștefan Ciceo 
Pop, care iară? a fost începutul unei 
ere noui pentru românii din Transil
vania, unde acelaș partid național a avut 
atitudinea aceia demnă, care a fost hotă- 
ritoare pentru soarta românilor de din
colo, căci a fost ruptura totală cu tre
cutul și alăturarea de Vechiul-Regat.

Tot așâ a fost declarația istorică a 
d-lui Vaida, citită in Parlamentul delà 
Budapesta, la 18 Octomvrie 1918, care a 
fost clopotul de înmormântare a politicii 
austroungare in Transilvania și care se 
citeâ în Parlamentul din Budapesta, în 
acelaș timp când sosise la Viena Mesajul 
preșe iintelui Wilson, prin care se recu- 
npșteă tuturor naț onalităților din Auslro- 
Ungaria dreptul de a dispune libere de 
destinele lor.

Apoi nici n’ași putea trece cu vederea 
roiul admirabil ai voluntarilor angajați 
pe diferite fronturi de luptă ți sulerin- 
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ț®le celor rămaji acasă, penlrucă au cre
zut cu toată tăria in îndeplinirea uni
tății neamului românesc. (Aplause pe 
băncile majorității)

Prinurmare, iată că alaiuri de aspira
țiile și de directivele politice și de sacri- 
ficele mari și grele aduse de Vechiul Re
gat, a existat o politică națională con
știentă a provinciilor a>ipite, care a adus 
unirea conștientă și voluntară a acestor 
provincii și consimțământul lor unanim 
la închegarea neamului românesc ; lucru 
deosebit de important. (Aplause unanime) 
Ori acest sentiment n’ar ii trebuit jignit 
prin nimic, căci plângerile ce vin aici 
sunt numai contra necinstei și a neome 
niei iar nu contra unirei I.

D. Voicu Nițescu, ministru secretar de 
Stat.Sâ nu se mai spună provinciile alipite, 
ci provinciie unite. (Aplause pe băncile 
majorității)

1). Victor Cădere : Accept cu cea mai 
mare plăcere această rectificare a d-lui 
ministru Nițescu.

Ei bine, d-lor, această politică națio
nală a fost urmărită tot timpul și după 
unire, iar astăzi partidul național țără
nesc reprezintă unitatea națională desă
vârșită și el este partidul care este ade
vărat unitar în toată țara, având rădă
cini adânci pretutindenea ; celelalte par
tide după cum au dovedit o și ultimele 
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alegeri-, rămânând partide regionale. (A- 
plause pe băncile majorității).

Aceasta este situația politică actuală -r 
și aci ridic o altă chestiune. — Adversarii 
noștri au afirmat totdeauna că partidul 
național țărănesc a dus o politică de ne
gație. Dacă opera pe care au realizațp 
aceste partide, este aceea pe care am des
cris-o în scurtul expozeu ce am avut onoa
rea să’i fac în fața d voastre, mă întreb 
dacă atunci, când nu s’a putut construi 
nimic în țara românească, când pe tere
nul economic nu s’a realizat nimic,, iar 
prin politica »prin noi înșine« s’a dus 
țara între igă la sărăc e șî când toată 
avuția țării a fost monopolizată de ; un 
sistem oligarhic, care vrea lotul pentru 
sine și nimic pentru țară, ei bine, dacă a 
denegă această politică, este a face poli
tică de negațiune, eu subscriu la această 
politică de negațiune, penlrucă ceeaçe a 
fost până ieri n’a fost operă de construc- 
țiune, ci operă de destrucțiune a neamului 
românesc. (Aplause pe băncile majorității).

Și acum mai vine încă o chestiune, care 
iarăș trebuie luată în seamă, fund în legă
tură cu nemulțumirile dtn întreaga țară.

Dior depulați, partidul național țără
nesc reprezintă, în mod evident, unitatea 
politică a întregului neam românesc și 
trebuie să subliniez aceasta, mai aies 
acum, când în statele vecine se. Jntâs^lâ 
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evenimente, pe eari noi va trebui s* le 
evităm pentru totdeauna și aceste eveni
mente nu le poate evita decât numai con
știința și constituția partidului național 
țărănesc. Dar, acestui partid nu i se puteă 
dă fără’soroc misiunea de a fi indiguito- 
rul revoluției, revoluție preparată nu de 
noi, cum s’a afirmat de reprezentanții 
partidelor din opoz.ție, ci preparată toc
mai de d nealor, prin faptul incapacității 
de conducere în acești ultimi lOani ; 
deci, la timp a venit hotărirea înțeleaptă 
a Înaltei Regențe, pentru a aduce acest 
partid la putere, partid care reprezintă 
și din punct de vedere economic și din 
punct de vedere po'itic aspirațiile între
gului neam românesc, și singura speranță 
de înfăptuire reală și cinstită a reforme
lor de cari are nevoie țara.

D lor, pentru directiva noastră, semnul 
sub care lucrează generațiunea din care 
facem parte, este că se simte stăpânită 
de necesitatea disciplinei și a organizării 
colective a forțelor individuale. D ior, 
orice individualitate fie cât de strălucită 
și mamfestându se într’un mod cu desă
vârșire superior, riscă să rămână izolată 
și să nu deâ nici o ui mare activității 
sale dacă nu se indiguește, dacă nu lu
crează de acord cu ceilalți camarazi 
de luptă, ca să ajungă la rezultate 
politice determinate. Numai suntem acum 



hipnotizați de individualitățile extraor
dinare cari de multe ori pot prezentă ca
ractere anarhice. Individualitatea poate 
să-ți găsească întrebuințarea cea mai per
fectă, în cadrul de disciplină politică'a 
unui partid, și partidul național-țărănesc 
dă latitudinea compte a oricărei indivi
dualități să se desvolte cu toate mijloa
cele cari îi stau la îndemână. Insă, în 
acelaș timp, dinguește această energia 
spre scopuri sociale bine determinate, 
cari nu se pot atinge nici într’o zi, nici 
intr’o lună, căci reclamă răgaz și timp, 
ca să poată să fie atinse.

Din acest punct de vedere iată încă 
o deosebire între noi și cei cari ne-an 
precedat la cârma guvernului : ei au 
lucrat pe stări de improvizare. Vă rog: 
să ne arătați o lege și o directivă de gu
vernământ, în care să se fi rezolvat alt
ceva decât chestiuni delà o zi la alta. Ni
căieri nu găsim o directivă de îndelun
gată prevedere. Este deci, nevoie ca toți 
cei ce urmăresc un plan și o doctrină 
bine stabilită, să se supună unei discipline 
riguroase. Or acest simț al disciplinei co
lective este semnul generațiunii noastre. 
Și atunci, noi, toți cei cari suntem aici 
înțelegem să ne supunem de bună voie, : 
în cadrul disciplinei partidului național»; 
țărănesc. Suntem solidari cu banca mir’ 
nislerială și această solidaritate sa vama- 



nifestâ în toate împrejurările. (Aplause pe 
banele majontă(ii), in cadrul disciplinei 
de partid și în cadrul doctrinei afirmate 
de șeful partidului național țărănesc și 
numai în cazul când s’ar abate delà 
această doctrină, vom stă de vorbă. 
Dar, câtă vreme steagul va fi ținut, așa 
cum este astăzi, de către șeful partidului 
național-țărănesc, toți vom fi solidari cu 
dânsul. (Aplause pe băncile majorității, 
Întreruperi pe bănede opoziției).

D-voastră, care nu aveți nici șef, nici 
doctrină, nici partit, cred că nu vă pot 
interesă aceste chestiuni. (Aplause pe 
băncile majorității).

0 singură rugăminte am avea față de 
banca ministerială, cu care, repet, sun
tem solidari Guvervul actual a venit la 
cârmă, liber de orice angajament; n’a 
venit cu »contract« după cum s’a pe
trecut in recentele guvernări trecute. 
Acesta trebuie să fie sensul guvernării 
sale și este calea pe care poate în
vinge, însă cu o singură condițmne, ca 
să nu alunece pe acea glisieră pericu
loasă, a rutinei sau relei voințe, pe care 
unele din anumitele organe din ministere, 
i-o aștern în cale, pentrucă au interes să 
împingă cele mai bune aspirațiuni și cele 
mai curata directive politice, spre rezul
tate negative, (Aplause pe băncile m&jo- 
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ri lății). Or, aceasta o simțim noi și, cu 
siguranță, o simt și d-nealor, și am încre 
dere în autoritatea guvernului că și 
această pantă primejdioasă va fi înlătu
rată, ca să poală merge pe calea larg 
deschisă, a aspirațiunilor și realizărilor 
naționale, pe cari, delà Unire încoace, 
guvernul actual și partidul național-ță
rănesc le sintetizează in cel mai înalt grad.

Iată pentruce și eu subscriu și voin vota 
Adresa de Răspuns la Mesaj. (Aplause pe 
băncile majorității)

D. Șt. Cicw-Pop, președinte : D-lor de- 
putați, „d. General Al. Averescu, ales de
putat al județului Dolj și senator de drept, 
prin cererea adresată nouă și înregistrată 
la Nr. 408 din 31 Decemvrie 1928 a de 
clarat că optează pentru scaunul de sena
tor de drept.

Supleantul pe lista Nr. 111 la județul 
Dolj este d deputat N. lorga, proclamat 
ales la județul Brăila.

D. N. lorga, în virtutea art. 124 din 
legea electorală, având dreptul la 10 zile 
pentru a face opțiunea și cum d-sa lip
sește din țară, propun a se ocordâ d-lui 
N. lorga timpul necesar acordat de le
gea electorală, pentru a face această op
țiune“.

D. V. Arioceanu, secretary citire ur- 
jnătoarei propuneri ;
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D-le peședinte, »Pria optarea d-lui Ge
neral Alexandra Averescu pentru scau
nul de senator, d. Nicolae lorga ales și în 
județul Brăila a fost proclamat în ziua de 
15 Ianuarie 1929 ales și în județul Dolj 
pe lista Nr. III.

D. N. lorga, conform art. 124 din le
gea electorală, avea termen de 10 zile 
pentru a-și declară opțiunea. Acest ter
men expirând în ziua de 25 Ianuarie 1929, 
conform legii electorale, Adunarea ur
mează a decide prin vot care c rcumscrip- 
ție urmează să rămâe reprezentată prin 
d. N. lorga.

Subsemnații deputați propunem ca d. 
lorga să fie declarat că reprezintă jude
țul Dolj“.

Liviu Micșa, Ionel Pop, Coriolan Bu- 
raciu, loan Jucu, Rișca Ionel și alții.

— După adoptarea luării în conside
rare, se pune la vot propunerea prin ridi
care de mâini și se admite în unanimitate.

D. Șt. Cicio Pop, președinte: Dior 
deputați, în urma hotărîrii d-voastre și 
ca o consecință a proclamării d-lui N. 
lorga ca deputat al județului Dolj, ră
mâne vacant un loc de deputat la județul 
Brăila.

La județul Brăda d. N. lorga fiind ales 
pe lista Nr. 4, supleantul care urmează 
pe această listă este d. G. Lucasievici, pe 
care în baza art. 95, 97 și 124 din legea 
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electorală, îl proclam ales deputat al ju 
dețului Brăila.

D. ministru de răsboi are cuvântul pen
tru a răspunde la o întrebare. (Aplause pe 
băncile majorității).

D. General Henry Cihoski, mini lru 
de răsboi: D-Ie președinte, d-lor deputați ! 
D. profesor Cădere mi-a adresat o între
bare relativă Ia încorporarea recruților.

li mulțumesc d-lui profesor Cădere 
pentru interesul pe care îl pune pentru 
armată și în special pentru o chestiune 
care într’adcvăr are o importanță mare.

D lor, legea de recrutare din 4913 ho- 
tărîse ca dată pentru chemarea recruților 
ziua de 1 Noemvrie. Această zi eră bine 
aleasă pentrucă, la această epocă, frigul 
nu este prea mare și se poate profită de 
luna Noemvrie și de jumătate din Decem
vrie, ca recruții să-și poate face instrucția 
reluată după concediul de Crăciun, pe la 
8 Ianuarie, în condițiuni satisfăcătoare, de 
oarece oamenii erau deprinși cu regimul 
militar și nu treceau la o schimbare de 
vieață ca la 1 Noemvrie, când s’au pre
zentat la corp.

Nu știu pe ce motiv, legea de organi
zare a armatei din 1924, a schimbat data 
incorporării, fixând-o la 1 Fevruarie.

Schimbarea aceasta a avut urmări ne
plăcute. Recruții, venind îa timpul iernei 
de acasâ, de obicei slab hrăniți, slab 
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îmbrăcați, pentrucă preferă ca hainele 
bune să le lase acasă iar la corp vin cu 
ceeace au mai rupt, în condițiile grele de 
comunicație din timpul iernei, în vagoane 
neîncălzite și supraîncărcate — sosesc 
stând pe acoperișul vagoanelor și pe tam
poane — răcesc pe drum și la cazarmă, 
unde este alt regim decât acela cu care 
erau obișnuiți, încep boalele, de obicei 
ale aparatului respirator.

Ultima statistică, pe care am văzut o 
acum 2 ani în calitate de comandant de 
corp de armată, m’a îngrozit. Șase luni 
dupe încorporare, numărul soldațdor 
atinși de tuberculoză luase așa propor- 
țiuni, încât chestiunea devenise foarte 
îngrijitoare. Multi din comandanții de 
corp de armată au stăruit să se schimbe 
data încorporării, însă n’au reușit.

Venind la Departamentul Răsboiului 
am găsit legea în vigoare care impune 
data de 1 Fevruarie pentru încorporarea 
recruților, ob igațiune pe care n’am 
avut timp să o schimb.

Oamenii vin cu câteva zile înainte de 
1 Fevruarie la cercul de recrutare, căruia 
aparțin și ia 1 Fevruarie treduie să se 
găsească ia regiment.

Am căutat să amân data de încorpo
rare, către sfârșitul lunei Fevruarie. Ei 
vor fi chemați pe ziua de 18 Fevruarie și 
cum legea dă o îngăduială de 10 zile pen 
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tru adunarea recruților, la 1 Martie se va 
puteà începe instrucția recruților.

La 1 Martie — după ce a trecut luna 
prielnică gripelor și bronșitelor-, instrucția 
se va face în mat bune condițiuni căci se 
poate face instrucția și afară, cu mai pu
ține riscuri pentru sănătatea oamenilor. 
Există, îniă și un inconvenient, cu che
marea recruților mai întârziată, deoarece 
se restrânge din perioada de instrucție o 
lună de zile și din această cauză, vom fi 
siliți să luăm din lunile de concediu, sau 
Iulie sau August, și să o dăm instrucției.

O altă chestiune pe care o urmăresc 
este că recruții să vină de acasă direct la 
corpurile lor, fără să mai facă popasul 
delà cercurile de recrutare, căci astăzi, 
pe lângă voiajul pe care-1 fac, de acasa 
până la cercul de recrutare, mai trebuie 
să facă un altul delà cercul de recrutare 
până la regiment

înainte când recrutarea eră regională, 
popasul făcut la cercul de recrutare nu 
eră un inconvenient, așa de serios ca as
tăzi, când avem recrutare națională

Altă dată toți recruții dintr’un district 
oarecare veneau ia cercul de recrutare și 
aci majoritatea, erau împărțiți la corpu
rile din aceeaș garnizoană sau în apropie
rea ei.

Astăzi, însă, cu recrutarea națională 
chestiunea devine mai complicată, pen- 
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truca cercurile de recrutare primesc oa 
menii din județ și de aci ii distribuie în 
garnizoane adesea foarte depărtate; a a 
tfel delà cercul de recrutare din Satul- 
Mare, oamenii sunt trimiși în Basarabia, 
delà cercurile de recrutare din Basarabia 
sunt trimiși în Gadri ater, iar delà cercu
rile de recrutare din Cadrilater sunt tri
miși în Banat.

Am dat chestiunea stal ului-major ca să 
o studieze și să o soluționeze astfel ca re
cruții plecați delà casele lor să se duca 
direct la regimente, adică să nu mdi rupă 
drumul în două. (Aplause pe băncile ma
jorității)

In rezumat d-lor, pentru anul acesta 
chestiunea chemării contingentului nu 
este rezolvată decât pe jumătate, prin 
chemarea la 1 Martie. Această chemare 
nu trebuie considerată decât ca un pa 
leativ pentru acest an, pornită din do
rință ca să nu mai vedem infirmeriile și 
spitalele pline, delà începutul ncorporării.

Prin noul proect de lege a recrutării, 
pe care l-am pregătit déjà, se prevede 
chemarea recruților pentru 1 Noemvrie. 
(Aplause pe băncile majorității).

Gu aceasta, chestiunea îmbolnăvirii re
cruților, imediat după încorporare, se va 
reduce simțitor și vom aveâ în acelaș timp 
și un câștig pentru instrucție pentrucă ea 
va putea începe pe o vreme mai bună ce 
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se va prelungi o lună și jumătate, adică 
până in sărbătorile Crăciunului

Aceasta este ceeace aveam de răspuns 
la întrebarea d lui deputat profesor Că 
dere.

Am m ai avut încă o întrebare, adre
sată de d. deputat Hrmoriceanu, în ches
tiunea reangajaților.

D lor, în 1913, când s’au schimbat cele ■ 
mai multe din legile militare, s’a schim
bat și legea reangajaților. Și dintr’un 
spirit foarte lăudabil, de a sè răsplăti o 
clasă de oameni, cari ajută foarte mult 
pe ofițeri, s’a căutat să se dea reangajaților 
drepturi atât de multe, încât n au putut 
să se realizeze sub nici o formă. Legea 
pot zice, aproape a căzut in desuetudine 
Și, astăzi, vin numeroase reclamațiuni la 
Ministerul de Răsboi din partea reangaja
ților, cari au terminat serviciul militar 
și cari cer aplicarea legii din 1913. A- 
ceastă lege a reangajaților dă unul din 
aceste trei avantaje reangajatului, care 
pleacă la vatră ; Întâi, poate fi numit în- 
tr’o funcțiune civilă, și legea fixează anu
mite funcțiuni civile, cari nu cer cunoș
tințe de specialitate preâ adânci, la căile 
ferate și la postă și telegraf. De aplicarea 
acestui punct au beneficiat, în general, 
numai reangajați! cari proveneau din tru
pele de geniu, cari aveau cunoștințe mai 
întinse de căi ferate și de postă, telegraf 
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și telefon. Marea majoritate a reangaja
ților însă, adică cei din infanterie, cava
lerie și artilerie, aproape n’au putut be- 
neficiâ de această prescripțiune a legii.

Alt drept, după lege, este să se deă 
câte șapte hectare la toți acești reanga
jați cari au făcut complet cele trei ter
mene de reangajare.

S’a dat pământ la început, dar curând 
apoi a venit legea de expropriere prin 
care terenurile cari le poseda Statul, în 
cea mai mare parte, s’au împărțit la să
teni. Statul astăzi, nu mai dispune de te
renuri, pentru a se da reangajaților. In 
ultimul timp, însă. Ministerul Domeniilor 
ne-a făcut cunoscut, prin două adrese, că 
mai sunt oarecari terenuri disponibile în 
Dobrogea și în Cadnlater. Majoritatea 
foștilor reangaj'ați nu vor, însă, să-și pă
răsească căminurile din Vechiul Regat, 
Ardeal sau Basarabia și să se ducă în Do
brogea, știind că vieața este acolo mai 
grea, de oarece populația este rară, dru 
muri rele, apă puțină, etc., încât, nu le 
convine să plece acolo. Așa încât și acest 
punct al legii reangajaților rămâne iarăși 
aproape inaplicabil.

in fine, un al treilea drept, după legea 
din 1913, este acela că la liberare rean
gajatul să capete o sumă de vreo 2 500 
lei aur. Singur acest punct ar fi mai ușor 
de realizat și deja ministrul care m’a
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precedat, a echivalat această sumă cu Iei 
70 000 hârtie ; această sumă s’a dat la 
mai mulți reangajați când au trecut la 
pensie. Eu am prevăzut în bugetul anului 
acesta, o sumă de un milion, pentru a se 
face această plată la reangajați ; știu că 
ea este mică și nu are să poată răspunde 
la nevoile curente, însă n’am putut pre 
vedeà mai mult.

D lor, cum vedeți, cele ce se fixase prin 
legea delà 1913, nu se pot realiză. Tre
buie ca în noua lege a reangajațitor, să 
găsim alte soluțiuni cari să poată fi apli
cabile, să dea satisfacțiune reangajaților 
și în acelaș timp să formeze un stimulent 
pentru dânșii. Și nu știu dacă noi nu vom 
fi siliți ca drepturile de mai sus ale rean
gajaților cari au devenit mai mult pro
misiuni decât drepturi reale, să nu Ie su
primăm în noua lege de reangajare, pe 
simplul motiv că împrejurările, dificultă
țile financiare, evoluția socială, le fac 
greu de realizat.

Vom căută, însă, să dăm mulțumire re
angajaților, pentru timpul când ei se gă* 
sesc în armată, nu după ce părăsesc 
aramata. Vom căută să le ridicăm mora
lul și starea materială și, în loc să facem 
reangajări succesive pe cinci ani, vrem să 
facem reangajaților o carieră similară cu 
aceea a ofițerilor (aplause pe băncile ma
jorității) Cum ofițerii, când ating limita 
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de vârstă, numai au nici o pretențiune, să 
li se dea funcțiuni civile sau răsplătiri 
bănești, la aceeaș concepțiune voim să se 
ajungă și în privința reangajaților. (A- 
piause pe băncile majorității). Și atunci, 
nu vom mai face reangajări pe termene 
scurte, ci vom face din funcțiunea de re
angajat o adevărată carieră, care .se ter
mină, cum se termină și cariera ofițerului: 
prin atingerea limitei de vârstă (42 sau 
45 de ani).

Ridieându-le starea lor materială, ri- 
dicându-le moralul și făcând din ei un 
corp constituit, similar corpului ofițeresc, 
ne vom dă toată silința dea plăti sacrifi
ciile mari pe cari le-a făcut acest corp, 
atât în timp de pace cât și în timp de 
răsboi.

Intr’adevăr, în timp de pace nu există 
auxiliar mai prețios pentru ofițer ca spri
jinul pe care îl dau reangajații pentru a 
instrui pe soldați și în special nouile con 
tingente de recruți, cari se perindează 
sub drapel.

In răsboi, ofițerii n’au avut un ajutor 
mai devotat, cari n’a știut de somn, de 
foame, de frig, cum au fost reangajații. 
(Aplause pe băndile majorității).

Dacă fiecare din d-voastre, ca un sim
plu observator, ar trece pe dinaintea unei 
căzărmi, ar pnteâ să constate că, cel din
tâi ostaș care vine la cazarmă, este rean
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gajatul, iar seara când se termină ser
viciul, cel din urmă ostaș, care părăsește 
cazarma, este reangajatul. Este deci o da
torie pentru noi, pentru guvern, să răs
plătim pe acești oameni, cari în timp de 
răsboi au făcut atâtea sacrificii, iar în 
timp de pace sunt elementele cele mai 
necesare pentru instruirea și pregătirea 
viitorilor apărători ai țării.

Pentru reangajații cari au terminat cele 
3 termene de reangajare, sau cari le vor 
termină în curând, Ie vom dă suma de 
70.000 lei, iar cei ce vor preferă teren în 
Dobrogea sau Gadrilater li se va îndeplini 
această dorință.
' Guvernul caută să studieze cu o deo-e- 
bitâ atențiune chestiunile cari interesează 
țara și, în special, armata; cu aceeaș soli 
citudine vom căută să rezolvăm și dies 
tiunea reangajaților. (Aplause pe băncile 
majorității).

D. V. Toncescu : Vă rog să-mi dați 
voie să cer o lămurire.

D-voastră ați spus că aceia ce sunt che
mați pe 1 Fevruarie, nu trebuie să se pre
zinte decât pel Martie, însă vă aduc la 
cunoștință, că s’au lansat ordine de che
mare pentru 1 Fevruarie, încât credem 
că ar fi necesară o declarație, o publica 
ție, care să-i dispenseze de obligația de a 
răspunde acestei chemări.
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D. General Henry Cihoski, ministru 
de răsboi: Ordinul, care l-am dat noi, 
este pentru 18 Fevruarie și pentrucă re
cruții vin în serii, li se acordă o îngăduire 
de Í0 zile, adică până la 1 Martie când 
toți recruții trebuie să fie prezenți la 
corp, dată la care va începe instrucț'a 
anul acesta, la toate corpurile de trupă.

D. Victor Cădere : Am ascultat răs
punsul dat de d. ministru de răsboi, în ce 
privește întrebarea pusă de mine, relativ 
la. incorporarea contingentelor de recruți 
și dirijarea lor directă la corpurile de 
trupă din cari fac parte.

Am ascultat cu cea mai mare atențiune 
expunerea făcută de d. ministru de răsboi, 
care este un ostaș adânc cunoscător al ne
voilor armatei și este atât de bine inten
ționat, încât din partea mea mă declar 
mulțumit, deși la întrebarea care i-am 
pus o, răspunsul pe care îl capăt este nu 
mai în parte satisfăcător. Pentrucă îmi 
dau seama că d. ministru de răsboi este 
împiedicat de condițiuni puse de lege, iar 
nu din lipsă de bunăvoință și cunoaștem 
cu toții solicitudinea pe care d-sa o poartă 
armatei, mai ales că fiind altă dată co 
mandat de corp de armată, cu atât mai 
bine înțelege greutățile în cari se face 
recrutarea tinerilor, mă declar mulțumit 
cu această declarație, cum că pe anul în 
curs întârzierea la încorporare va fi mă- 



37

car de o lună, și că se vor evită astfel greu
tățile pe cari timpul rău și iarna grea Ie 
pun acum Ia chemarea sub arme a conțin 
gentului 1929.

Mă declar mulțumit și pentru cea de 
a doua parte a răspunsului d sale, în 
care spune că va aveă grije ca prin or
ganele sale să realizeze sistemul trie
rii directe a recruților la corpurile de 
trupă, evitând astfel acestora cel puțin 10 
zile de staționare prin gări, cercuri de 
recrutare și pe calea ferată, cari sunt e- 
tape neprielnice pentru sănătatea oameni
lor încorporați. Și nădâjduesc că legea 
nouă, pe care o promite d. ministru de 
răsboi, va veni foarte curând să restabilea
scă încorporarea la începutul lunei Noem- 
vrie a fiecărui an, perioadă ce pare mai 
potrivită nevoitor noastre militare și situa
ției geografice a țării.


